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حسن لطفی گفت: دولت به علت ناتوانی در مهار 
افزایش سایر هزینه های کارفرمایان، کمر به کاهش 

ارزش مزد کارگر بسته است.
بخشــی از نمایندگان مجلس یازدهم در سال گذشته تلاش 
قابل توجهی در زمینه احیای حقوق کارگران و بازنشستگان تامین 
اجتماعی و کشوری داشتند و با این وجود موفقیت های کمی در 
این زمینه به ارمغان آوردند. بیشترین نمایندگان حامی البته در 
کمیسیون اجتماعی مجلس حضور داشتند که نگاه کارفرمایی 
و دولتی به موضوعات مختلف از جمله افزایش مســتمری و 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و همچنین افزایش حداقل 
دستمزد کارگران نداشتند. حســن لطفی )نماینده مردم رزن و 
سخنگوی کمیسیون اجتماعی مجلس( با اشاره به تلاش های 
صورت گرفته در کمیســیون اجتماعی مجلس یازدهم در این 
زمینه، به موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری 
اشــاره کرد و گفت: باوجود اتفاقاتی که برای بازنشســتگان در 
ســال گذشته افتاد، تلاش کردیم در چهارچوب قانون بودجه و 
بحث همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری، همسان سازی 
برای افزایش دریافتی به اندازه ۹۰ درصد شاغلین را به تصویب 
رسانیم. وی با اشاره به این موضوع که آیین نامه اجرایی قانون 

همسان سازی هنوز توسط دولت تدوین نشده است، گفت: از نظر 
قانونی مصوبه مجلس در بودجه برای متناسب ســازی نیازمند 

آیین نامه نیســت و اگر دولت پیش از پایان سال اجرای آن را 
شروع نکند، بدون نیاز به آیین نامه خود به خود همسان سازی از 

ابتدای فروردین )۱۴۰۳/۱/۱( به عنوان یک قانون مصوب لازم 
الاجراست. این قانون از همان ابتدا قابل اجرا بوده و دولت برای 

اجرای و ابلاغ آن بدون نیاز به آیین نامه دیگر زمانی ندارد. 
لطفی با بیان اینکه قانون همسان سازی حقوق بازنشستگان 
 در بودجــه صراحت کافــی را دارد، اظهار کرد: طبق این قانون 
۴۰ درصد آن در سال اول پرداخت شده و ۳۰ درصد سال دوم و 
۳۰ درصد باقی مانده از کل ۹۰ درصد دریافتی شاغلین در سال 
سوم به بازنشستگان پرداخت می شود که در این زمینه نیاز خاصی 
به تعلل و تصویب آیین نامه خاص برای اجرا نیست. سخنگوی 
کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به موضوع تعیین مزد کارگران 
در پایان سال از مسیر شورای عالی کار، تصریح کرد: اصلی ترین 
چالش ما در حوزه روابط کار این است که نوع نگاه ما به کارگران 
انسانی نیست. یعنی به نیروی کار مانند دیگر ابزارها و ماشین آلات 
نگاه می کنیم و تصویب افزایش اندک مزد کارگران در هر سال، 

ریشه در سیطره همین نگاه دارد. 
وی افزود: ما هرساله می بینیم که برخی اعضای گروه شورای 
عالی کار به جای توصیه برای کاهش هزینه تولید از طریق کمک 
به افت قیمت تمام شده کالا و همچنین جبران برخی دیگر از 
هزینه های تولید برای کارفرما بوسیله دولت، مدام با همان نگاه 

غیرانسانی به نیروی کار، ســعی در عدم افزایش مزد کارگران 
دارند. ما در مجلس از اســاس با این نگاه مخالف هستیم و این 
نگاه باید تغییر اساسی کند. به گزارش ایلنا، لطفی با بیان اینکه 
دولت به علت ناتوانی در مهار افزایش سایر هزینه های کارفرمایان، 
کمر به کاهش ارزش مزد کارگر بسته است، گفت: این انگیزه و 
نگاه باید در بدنه دولت عوض شود و شأن و منزلت کارگران را 
به رسمیت بشناسند. همان طور که کارفرما و مدیر دولتی از یک 
زندگی آبرومند برخوردار است، کارگر نیز به عنوان یک انسان حق 
داشتن معاش آبرومند حداقلی را دارد. نماینده مردم رزن تصریح 
کرد: این درست نیســت که ما حداکثر مالیات و عوارض را به 
تولیدکنندگان ببندیم و سایر هزینه های آنان را افزایش دهیم اما 
در طرف مقابل تنها خدمت ما به آن ها مهار افزایش مزد کارگران 
آنان باشــد. همین روند باعث شــده تا در بسیاری از واحدهای 
تولیدی با کمبود نیروی کار، مهاجرت کارگر ماهر و روی آوردن 
نیروهای مستعد و ماهر کار کشور به مشاغل کاذب باشیم. دولت 
موظف است دیگر هزینه های تولید به جز دستمزد را کاهش دهد. 
ما در این حوزه باید هم منافع کارگران و هم منافع کارفرمایان 
را لحاظ کنیــم و دولت در این میان نه نقش ذی نفع که نقش 

تنظیم گر را باید داشته باشد.

دولت برای کمک به کارفرمایان سایر هزینه ها را بجای مزد کنترل کند روح الامینی: موانع واردات خودرو رفع شود
نماینده تهران در مجلس خواستار رفع موانع واردات خودروهای دست دوم 

شد.
عبدالحسین روح الامینی در جلسه علنی دیروز مجلس در تذکری گفت: علت برطرف نشدن 

موانع واردات خودروهای دست دوم خارجی چیست و چرا این موانع رفع نمی شود؟
به گزارش ایسنا، وی توضیح داد: برخی کارشناسان وزارت صمت بیان می کنند که خودروهای 
با کیفیتی وجود دارد که می توان با قیمت پایین تر از خودروهای داخلی وارد کرد اما ظاهرا متولیان 

ارزی مانع می شوند؛ متولیان ارزی کشور مراقبت کنند که چنین اتفاقی رخ ندهد.

 نجابت: نباید ارز مسافرتی
 از جیب مردم و دولت داده شود

نماینده شیراز در مجلس گفت که نباید ارز مسافرتی از جیب مردم و دولت 
داده شود.

روح الله نجابت در جلسه دیروز در تذکری به بانک مرکزی و سیاست گذاران اقتصادی دولت 
گفت: هدف از پرداخت ارز مسافرتی چه بوده است؟ آیا برای مسافرت داده می شود یا اینکه برخی 
ترغیب شوند که برای گرفتن ارز، مسافرت کنند؟ وی ادامه داد: در شرایطی که کشور با جنگ 
اقتصادی درگیر است نگویید که این رقم ها چیزی نیست؛ اتفاقا تأثیر روانی روی قاطبه مردم 
می گذارد. انتظار می رود توزیع این ارز عادلانه باشد. به گزارش ایسنا، نجابت خاطرنشان کرد: ما 

هیچ مشکلی با سفر رفتن نداریم اما نباید این سفرها از جیب دولت و ملت باشد.

مهاجرت پرستاران به مرز بحران رسیده است
عضو شورای عالی نظام پرستاری گفت: مهاجرت پرستاران به مرز بحران 

رسیده و لازم است دولت فکری به حال این بحران بکند.
 ابوالقاسم ابوطالبی گفت: طبق برنامه ریزی صورت گرفته از قبل، قرار بود در افق ۱۴۰۴ نسبت 
پرستار به تخت ۲.۵ پرستار به ازای هر تخت باشد و در پایان برنامه ششم، ۱.۸ پرستار به ازای هر 
تخت باشد که این امر محقق نشد.نایب رئیس دوم شورای عالی تاکید کرد: در چند سال اخیر 
استخدام پرستاران به صورت قطره چکانی بوده است. در حال حاضر ما حدود ۲۴۰ هزار پرستار در 
کل کشور داریم که اگر بخواهیم برسیم به استاندارد مناسب برسیم، باید نسبت ها ۳ برابر شود، اما 
استخدام نداریم؛ یعنی اگر ما ۲۴۰ هزار پرستار هم بگیریم تازه می رسیم به آن ۱.۸ دهم و نسبت 
به استاندارد ۲.۵ خیلی عقب هستیم.وی ادامه داد: اصلًا زیبنده نظام سلامت ما نیست که در 
داخل کشور پرستار تربیت کنیم و آن ها مهاجرت کنند به کشور دیگر، سال گذشته نزدیک ۳۰۰۰ 
نفر مهاجرت کردند، در صورتی که در دانشکده های ما حدود ۱۰ هزار نفر نیرو تربیت می شوند و 
این حجم خروج از کشور فاجعه است.عضو شورای عالی نظام پرستاری افزود: مهاجرت پرستار 
دیگر مشکل نیست، بلکه به مرز بحران رسیده و لازم است دولتمردان ما و کسانی که مسئول 

هستند و این آمار ها را می شنوند، فکری به حال این بحران کنند.
وی گفت: وقتی که استخدام نداشته باشیم برای تداوم خدمت، به همکاران اضافه کار اجباری 
می دهند که طبق قانون بهره وری پرستاری این تخلف است. یعنی اگر شما اضافه کار می دهید 
رضایت طرف مقابل هم باید جلب بشود، اما به دلیل نبود نیرو به آن ها اضافه کار اجباری می دهیم 
که مبالغ این اضافه کار بسیار ناچیز است.ابوطالبی بیان کرد: اضافه کاری اجباری باعث فرسودگی 
شغلی می شود تبعات آشکار آن ترک شغل است بعد از اینکه دوره پرستاری را گذراندن شروع 
به کار نمی کنند یا به کشور های دیگر مهاجرت می کنند. همچنین تبعات پنهان کمبود نیرو، 
افُت کیفیت خدمات و آسیبی است که بیماران می بینند.به گزارش تجارت نیوز،نایب رئیس دوم 
شورای عالی گفت: قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری بعد از ۱۵ سال که اجرا شد، در تأمین منابع 
و اجرای درست آن شدیداً سنگ اندازی می شود. در بیشتر مراکز درمانی فقط اسم تعرفه گذاری 
آمده، اما همکاران ما هیچ مبلغی دریافت نکردند. در بحث کارانه هم به همین صورت است مبالغ 
پرداخت نمی شود با این تورمی که داریم همکاران ما شدیداً در معیشت خودشان دچار مشکل 

هستند انتظار داریم که مسئولین ما بار دیگر اجازه بدهند این تعرفه ها بازبینی شود.

 کرایه اتوبوس، مترو و تاکسی
 از اول اردیبهشت ۱۴۰۳ گرانتر می شود

رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران از افزایش ۴۵ 
درصدی نرخ کرایه های تاکسی، ۳۰ درصدی نرخ بلیط مترو و ۲۱ درصدی 

نرخ بلیط خطوط BRT ، در سال ۱۴۰۳ خبر داد.
سید جعفر تشکری هاشمی دیروز در حاشیه برگزاری دویست و بیست و دومین جلسه شورای 
شهر تهران درباره بررسی لایحه افزایش نرخ کرایه های حمل و نقل عمومی )مترو، اتوبوس 
و تاکسی( در ســال ۱۴۰۳، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در جلسه دیروز لایحه تعیین نرخ 
کرایه های حمل و نقل عمومی مترو تهران و حومه و تاکســیرانی و شرکت اتوبوسرانی مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت. موضوعی که در ۴۸ ساعتی که این لایحه در اختیار کمیسیون 
قرار گرفته بود مورد بررسی قرار گرفت و خوشبختانه امروز در صحن شورا مطرح و به تصویب 
رسید.وی افزود: بر این اساس نرخ پایه ورودی مسافران در مترو با ۱6 درصد افزایش همراه شد 
و بر اساس پیمایش تا دو کیلومتر با نرخ ورودی و مازاد بر آن تا ۳۰ کیلومتر برای هر کیلومتر 
۴۰ درصد افزایش را داشته است. مازاد بر ۳۰ کیلومتر نیز برای کرایه شهروندان مبلغ بیشتری 

را پرداخت نخواهند کرد.
جزئیات افزایش کرایه های حمل و نقل عمومی در سال آینده 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران ادامه داد: ۳۰ درصد افزایش خطوط 
حومه ای نیز به تصویب اعضای شورا رسید و به این ترتیب برای بلیط تک سفره که در حال 
حاضر با نرخ ۳۳۰۰ تومان خریداری می شود، در سال آینده حداکثر به قیمت ۴ هزار و ۳۰۰ تومان 
افزایش پیدا می کند.تشکری هاشمی با اشاره به افزایش ۲۲ درصدی ورودی خطوط اتوبوس 
گفت: برای خطوط تنــدرو در بازه های ۵ کیلومتر ۲۰ درصد افزایش و برای خطوط عادی به 
ازای هر ۲.۵ کیلومتر ۴۰ درصد افزایش به تصویب رسیده است. در حقیقت در مجموع برای 
اتوبوس های عادی ۳۰ درصد افزایش و برای خطوط BRT بیست و یک درصد افزایش در نظر 
گرفته شده است.وی در تشریح نرخ کرایه تاکسی ها در شهر تهران تصریح کرد: برای تاکسیرانی 
تصمیمات ویژه ای اتخاذ شد. نخست آنکه برخط شدن تاکسی ها مقرر شد که ظرف ۳ ماه از 
سوی شهرداری تهران با ارائه سامانه برخط تحقق پیدا کند تا نرخ کرایه ها بر اساس متغیرهای 
محیطی و به صورت عادلانه تر محاسبه شود. برای بخش تاکسیرانی نرخ کرایه بر اساس تورم 
در حال حاضر جذابیتی را برای رانندگان ایجاد نمی کند لذا ۴۵ درصد افزایش در این بخش به 

تصویب رسیده که به نرخ تورم نزدیک است.
رئیس کمیســیون عمران و حمل و نقل شــورای شــهر تهران گفت: همچنین مقرر شد 
تاکسی هایی که به صورت خطی کار می کنند با اعلام قبلی برای خطوط شیب دار افزایش ۱۵ 
درصدی را اعمال کنند. از سوی دیگر مشروط به تامین سامانه برخط در ساعات اوج ترافیک یعنی 
از 7 تا ۹ صبح و از ۴ تا ۸ شب تا ۵۰ درصد افزایش اعمال خواهد شد. همچنین شهرداری تهران و 
تاکسیرانی موظفند امکان پرداخت الکترونیک را فراهم کنند که قطعا این موضوع را از تاکسیرانی 
مطالبه خواهیم کرد.تشکری هاشمی تاکید کرد: تاکسی مترها نوع ابتدایی از سیستم های برخط 
هستند که می توان به آنها سیستمی را اضافه کرد که برای شهروندان این اطمینان ایجاد شود که 
محاسبه نرخ کرایه بر اساس متغیرهای محیطی و به صورت عادلانه انجام می شود.وی در پاسخ 
به سوالی درخصوص استعفای مدیرعامل مترو نیز گفت: بعد از حوادث متعدد در مترو، گفته شد 
که مدیر عامل مترو در محل کار خود حضور پیدا نکرده، اما امروز معاون حمل و نقل شهرداری 
تهران با حضور در شورا اعلام کرد که مدیر عامل مترو استعفا نداده و در محیط کار خود حضور 
دارد.به گزارش تجارت نیوز، رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران افزود: 
مایه خوشحالی است که مدیران توانمند هستند و اگر مدیری می خواهد برود باید بلافاصله مدیر 
توانمند دیگری جایگزین شود تا در روند خدمت رسانی مشکلی ایجاد نشود. به هر ترتیب مرجع 

رسمی این موضوع معاون حمل نقل بود که اعلام کرد مدیرعامل مترو استعفا نداده است.

پیش بینی مهم نائب رییس اتحادیه املاک از قیمت مسکن در سال ۱۴۰۳
خانه بخریم یا نخریم؟

نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: طبق آمارها میزان معاملات 
مسکن در مقایسه با سال گذشته روند کاهشی داشته است.

نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: طبق آمارها میزان معاملات مسکن در 
مقایسه با سال گذشته روند کاهشی داشته که امیدواریم این میزان معاملات در سال آینده با 
افزایش تولید روند رو به رشدی پیدا کند.داود بیگی نژاد گفت: بازار سال ۱۴۰۲ رکودی بوده و 
تعداد قراردادهای مسکن تا ابتدای بهمن ماه طبق آمارها کاهشی بوده و ما شاهد کاهش حجم 

معاملات مسکن بوده ایم.
به گفته وی با راه اندازی سامانه خودنویس از سوی دولت بخش عمده ای از معاملات مسکن 
توسط مشاوران املاک کاهشی بوده است.باشگاه خبرنگاران جوان نوشته است: او می گوید: 
با توجه به نوسانات قیمتی در بهمن ماه امسال بازار مسکن از رکود خارج شده و قیمت ها با 
نوسان روبرو شده است.بیگی نژاد با اشاره به افزایش قیمت اجاره بها در تهران گفت: قیمت 
های اجاره امسال روند رو به رشدی داشته اند و راه اندازی سامانه خودنویس برای بازار اجاره 
از سوی دولت عملا تاثیری در بازار اجاره مسکن نداشته و این موضوع که عنوان می کنند 
رایگان شدن نرخ کمیسیون ها در این بازار تاثیر داشته موضوع چندان درستی نیست چرا که 
این اقدامات خود در بازار مسکن قابل لمس نبوده است.نائب رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران در خصوص بازار مسکن در سال  آینده گفت: بازار مسکن در سال آینده در حال حاضر 
قابل پیش بینی نیست و باید منتظر باشیم و ببینیم این بازار در سال آینده با توجه به نوسانات 

ارزی به چه سمت و سویی حرکت می کند.

اخبار کوتاه 

اسکناس های کهنه برای سال نو در خودپردازها
سقف ۲۰۰ هزار تومان پرداخت روزانه، به نفع بانکهاست

روزهای پایانی سال درحالی نیاز به اسکناس برای 
خرید ملزومات شب عید بیشتر می شود که اغلب 
خودپردازها اکنون یا خالی از وجوه هستند و یا به 
جای ارایه پول نو، اسکناس و چک پولهای فرسوده 

را به مشتریان می دهند.
با آنکه که سالهاســت نقل و انتقالات پول از طریق موبایل 
بانک، دســتگاههای کارتخوان و ...انجام می شود اما با وجود 
همه پیشرفت های بانکداری الکترونیک، استفاده از پول فیزیکی 
همچنان کاربرد خود را دارد و خیلی ها در انجام امورات روز مره 
خود از پول نقد استفاده می کنند. استفاده از پول نقدی که باید 
از دستگاههای خودپرداز تهیه شود اما اکثر بانکها اسکناس و یا 
چک پولهایی را در سیستم تعبیه شده دستگاه خودپرداز جانمایی 
می کنند که بیشتر آنها کهنه، فرسوده و بعضا ناقص می باشند.

حال در این روزهای پایانی ســال که بانکها شلوغ می باشند 
تعویض چنین اسکناســهایی هم برای کارکنان بانک و هم 
مشتریان درد سر ساز می شود، البته اکثر بانکها در پی پیشرفت 
بانکداری الکترونیک و استفاده از ابزارهای نوین بانکداری کار 
خود و مشتریان را به درستی راحت کرده اند و در حال کاهش 
شعب همچنین حرکت در مسیر بانکداری مجازی هستند به 
طوریکه تمام خدمات خود را بدون حضور مشتری و از طریق 
سامانه های تعریف شده ارایه می دهند تا از گردون رقابت در 

ارایه خدمت عقب نمانند.

اسکناس های کهنه در خود پردازهای بانکی
افزایش تعداد دستگاههای خودپرداز، وجود میلیونها دستگاه 
کارخوان، کثرت اپلیکشــن هــا خدمت رســان و دهها ابزار 
گوناگون نقل و انتقال پول و ...گویای ترغیب و تســهیل مردم 
به دریافت خدمات غیرحضوری در شــبکه بانکی و استفاده از 
ابزارهای نوین بانکداری است که با توجه به پیشرفت روز افزون 
بانکداری الکترونیکی و دیجیتال مردم لاجرم بایستی خود را با 
پیشرفتهای مدرن روز بانکداری نوین وفق دهند. البته یکی از 
روزمره ترین کارهای بانک ها ســرویس دهی به مشتریان از 
طریق دستگاه های خودپرداز است چرا که عمده مردم مدتهاست 
تمام خدمات بانکــی خود بخصوص دریافت پول نقد را از این 
دستگاها دریافت می کنند.هر چند سقف روزانه پرداخت وجه نقد 
از خودپردازها )۲۰۰ هزار تومان در روز( با توجه به کم ارزش شدن 
پول ملی رقم بسیار کمی است اما همین مبلغ نیز در زمان دریافت 
پول نقد از خودپردازهای بانکی اغلب اسکناس یا چک پولهای 
کهنه ای است که بعضا فرسوده و پاره پوره می باشد، موضوعی 
که به نظر مردم نشان از ضعف عملکرد بانک ها در این زمینه 
دارد چرا که در توزیع اسکناس ها از طریق این دستگاه ها دقت 
لازم را ندارند. این در حالی است که معلوم نیست آیا بانکها واقعا 
از اسکناس نو برخوردار نیستند و پول نو در شعب بانکی از طریق 
بانک مرکزی تامین نمی شوند یا اینکه پول فرسوده ای که به 
شعب بانک می آید، کارکنان بانک بدون تفکیک اسکناسها، آن 

را در سیستم خودپردازها برای استفاده مشتریان جا می دهند.
 دست به دست شدن پول نقد بین مردم 

به زیان بانکهاست
اسفندیار شاه منصوری، کارشناس اقتصادی در گفتگو با »بازار« 
راجع به اینکه چرا بانک مرکزی سالهاست سقف مبلغ پرداخت 
روزانه پول نقد را از ۲۰۰ هزار تومان بیشتر افزایش نمی دهد، 
گفت: عوامل متعددی باعث شده تا بانک مرکزی با حساسیت 
خاصی چرخش نقدینگی پول نقد را مدیریت کند زیرا زمانی که 
پول نقد جابه جا می شود نظارتی بر دست به دست شدن آن 
وجود ندارد. موضوع دیگر علل عدم خروج پول نقد با ارقام بیش 
از ۲۰۰ هزار تومان به دلیل فرسوده شدن اسکناس ها و هزینه 
بالای چاپ آن در بانک مرکزی است که باعث شده رقم عرضه 
روزانه پول نقد افزایش نیابد.وی با بیان اینکه هر تراکنشی که 

در سیستم بانکی انجام می شود برای بانکها درآمدزاست، گفت: 
مسئله دیگر این است که انجام تراکنش های بانکی شفاف بوده 
و مالیات بر ارزش فزوده یا کارمزد نقل و انتقالات در سیســتم 
بانکی رعایت می شود ولی در چرخش پول نقد بین مردم این 
گونه نیست. البته این روزها مردم بیشتر در نقل و انتقالات پول 
از موبایل بانک، اینترنت بانک و ... استفاده می کنند و خریدها 
معمولا از طریق دســتگاههای پز انجام می شــود. در چنین 
شرایطی است که بانکها راغب نیستند سقف پرداخت پول نقد در 
روز افزایش یابد تا از هزینه انجام تراکنش ها کسب درآمد کنند.

هزینه بالای امحا و انتشار اسکناسها
اظهارت شــاه منصوری در خصوص منفعت بانکها از عدم 
افزایش پرداخت پول نقد بیش از ۲۰۰ هزارتومان طی یک شبانه 
روز در حالی است که بانک مرکزی علاوه بر موضوع درآمدزایی 
بانکها از طریق نقل و انتقالات پول به صورت الکترونیکی از 
طرفی به بحث امنیت با هدف جلوگیری از ســرقت حساب 
افرادی که کارتهای بانکی خود را گم می کنند و یا بعضا شماره 
رمز آنها در دست دیگران است توجه دارد، اما به گفته کارشناسان 
با توجه به افزایش میزان نرخ تورم و کم ارزش شدن پول ملی، 
بانک مرکزی بایستی نسبت به موضوع افزایش پرداخت روزانه 
رقم پول نقد تجدید نظر کند.هرچند پول نقد هنوز کاربرد خود را 
دارد اما دست به دست شدن اسکناس و فرسوده شدن آن بی 
تردید برای دولت هزینه بر است به طوری که سالانه میلیونها 

قطعه اسکناس کهنه از بازار جمع می شود و برای امحا به بانک 
مرکزی می رود در مقابل امحا این تعداد اسکناس کهنه، دولت 
بناچار باید هزینه نو کردن همان تعداد اسکناس را که از چرخه 
فعالیت خارج شده اند را با تولید و نشر اسکناس ها نو بپردازد. 
طبق گزارش های موجود بانک به موجب ماده سه قانون پولی 
و بانکی اقدام به نشر اسکناس می کند که این امر دارای هزینه 
زیادی است به همین دلیل است که مسئولان بانکی از مردم 
تقاضا می کنند در حفظ و نگهداری اسکناس ها نهایت دقت را 
داشته باشند.بنا به این گزارش، از آنجایی که در ازای هر برگ 
اسکناس امحا شده یک برگ اسکناس نو چاپ می شود و مفقود 
شــدن هر یک قطعه اسکناس به منزله بر هم خوردن موازنه 
و خارج شدن حساب اســکناس های موجود در بازار از دست 
مسوولان اداره نشر است اما اکنون بخش عمده ای اسکناس 
ها از طریق عابر بانکها به دست مشتریان می رسد و جابجا می 
شود و اغلب بانکها نیز اسکناس های کهنه و فرسوده را در دورن 
این دستگاه ها قرار می دهند. نکته جالب این است که بانکهایی 
که مجاز به تعویض این اســکناس ها و چک پول های پاره 
 هستند، با کسر مبلغی از اسکناس مورد تعویض اقدام به این کار 
می کنند. به هر حال توجه بانکها در جانمایی اسکناسهای نو به 
جای فرسوده در کنار فرهنگ نگهداری از اسکناس ضروری 
است اما تاکنون کار چندانی از سوی بانک مرکزی و نظام بانکی 

در این باره صورت نگرفته است.

معضل لوازم یدکی خودرو مربوط به سال 
جاری نبوده و محصولات وارداتی از همان 
ابتدا با مشکل کمبود قطعه و قیمت های 
گزاف مواجه هســتند. اما حالا با تولید و 
ورود خودروهای بیشتر، به نظر می رسد 

این مشکل تبدیل به بحران شود.
بحث خدمات پس از فروش و تأمین لوازم یدکی 
خودرو خصوصاً برای محصولات وارداتی از دو دهه 
گذشته یکی از بزرگ ترین معضل ها پس از ورود 

خودروها به کشــور بود. حال اما به رغم ورود کمتر از ۱۰ هزار خودرو به کشور، 
کارشناسان مختلف به مشکل تأمین قطعات این محصولات اشاره می کنند که 

می تواند بیشترین نگرانی هر خریداری باشد.
تحریم، بزرگ ترین سد ورود لوازم یدکی خودروهای وارداتی

واقعیت امر این است که تا به حال اغلب خودروهای وارد شده به کشور از نوع 
غیرچینی و اروپایی یا کره ای بود. این خودروها به دلیل تحریم های بین المللی 
قابلیت تأمین و ثبت ســفارش مستقیم از شرکت تولیدکننده خارجی را ندارند. 
بنابراین واردکنندگان مجبور هستند با بستن قراردادهای غیررسمی و با تعداد 
محدود به واردات خودرو از کشورهای همسایه و خصوصاً کشورهای حوزه خلیج 

فارس اقدام کنند.
اگرچه طبق ماده دو تبصره دو قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان، دوره 
تامین قطعات و ارائه خدمات فنی استاندارد، برابر ۱۰ سال از زمان تحویل رسمی 
آخرین خودرو به مصرف کننده اســت؛ اما بارها توسط شرکت های خصوصی 
متفاوت گزارش شده که قطعات خودروهای تحویل شده پس از چند سال موجود 
نیست و خریداران باید هفته ها در صف تأمین قطعه مورد نیاز خودرویشان باشند.

چین پس از تصرف بازار خودرو، سلطان 
قطعات یدکی خودرو در ایران می شود؟

همانطور که اشاره شــد، شرکت های واردکننده 
نمی توانند قطعات یدکــی خودروها را به صورت 
رسمی از کشــورهای مبدأ تأمین کنند و مجبور 
می شوند از کشورهای واسط این واردات را انجام 
دهند. موضوع فــوق می تواند بحث فیک بودن 
قطعات خریداری شده را پیش بکشد، کما اینکه 
بسیاری از واردکنندگان هم برای کاهش هزینه ها 
اقدام به بستن قرارداد با تولیدکنندگان چینی می کنند.در نتیجه علاوه بر اینکه 
طی سال های اخیر، چینی ها بازار خودروی کشور را هم در سبد مونتاژی و هم 
در ســبد وارداتی ها به تصرف خــود در آوردند، قصد دارند حتی در تأمین لوازم 
یدکی خودروهای غیرچینی نیز وارد شوند که این موضوع می تواند زنگ خطری 
برای مصرف کننده و قطعه ساز ایرانی باشد.از یک سو مصرف کنندگان خودروهای 
اروپایی، کره ای و ژاپنی مجبور به استفاده از قطعات فیک و کیفیت پایین چینی 
روی خودروهایشان می شوند و از سوی دیگر، قطعه ساز داخلی به دلیل مشکلات 
معدود داخلی توان رقابت با قطعه سازان بزرگ چینی را ندارند. در نتیجه احتمال 
می رود که با ادامه این روند طی ســال های آینده، صنعت قطعه سازی کشور از 
تأمین لــوازم خودروهای ایرانی هم کنار برود و نابودی این صنعت را به دنبال 
داشته باشد.طبق شنیده ها برخی از قطعه سازان جهت جلوگیری از ورشکستگی 
کامل با قطعه سازان چینی قرارداد بسته اند و این لوازم را با بسته بندی های داخلی 
روانه بازار می کنند. امید است دولت در سال جدید تمهیدات جدی برای صنعت 
خودروسازی و قطعه سازی کشور بی اندیشد تا زحمات چندین دهه اخیر طی چند 

سال نابود نشود.

رئیس فراکسیون کارگری مجلس گفت: متاسفانه در تنظیم بازار شب 
عید بر اساس سیاســت های اقتصادی فشار بر گرده اقشار ضعیف 

جامعه مخصوصا کارگران است.
علی بابایی کارنامی در گفت وگو با ایلنا، درباره کنترل بازار شب عید که امسال همزمان 
با ماه مبارک رمضان شده است چه باید کرد، باتوجه به این که معاون اول رئیس جمهور 
هم چندی پیش به اصناف یادآور شــد که آن ها هم باید در این کنترل کمک کننده 
باشد، اما ظاهرا اراده  ای وجود ندارد، گفت: متاسفانه در تنظیم بازار شب عید بر اساس 
سیاست های اقتصادی فشار بر گرده اقشار ضعیف جامعه مخصوصا کارگران است و در 
این مساله شکی نیست، اما دولت وظایفی دارد و صرف نظر از این که چه کسی ذی نفع 
است باید در قالب شورای تنظیم بازار، مدیریت بازار را در دست بگیرد.رئیس فراکسیون 
کارگری مجلس تاکید کرد:  درســت است که اصناف وظیفه ای دارند، اما دولت هم 
وظیفه دارد و این وظیفه حاکمیتی اســت، نمی شــود بازار را رها کرد تا هر کسی هر 

تصمیمی می خواهد بگیرد.
وی ادامه داد: نکته بعدی این است که متأسفانه در فرایند اقتصادی بد جامعه اولین 
گروهی که همیشه از بسیاری از سومدیریت ها و سو تدبیرهای دولت ها و سیاست های 
آنان ضربه خورده است، کارگران  هستند. کارگران قشری هستند که در جامعه و کشور به 
آن ها ظلم می شود، حقوق شان به آن ها داده نمی شود و امنیت شغلی شان تامین نمی شود 
و این  بخش ها هم جدی است و دولت و مجلس باید ورود پیدا کنند که کمترین فشار 

به جامعه مزدبگیر، مخصوصا کارگری وارد شود.
بابایــی کارنامی در خصوص آخرین اخبار تعیین حقوق و دســتمزد گفت: آخرین 
خبر این که بالاخره بر اســاس بررسی های کارشناسی  انجام شده کف سبد معیشت 
خانواده های کارگری با فرمو ل  هایی که وجود دارد، ۲۵ میلیون تومان است، حال تورم 
که مشخص است، در مجموع باید در این بخش که تصمیم سازی با شورای عالی کار 

است، دقت نظر بیشتری شود و این شورا باید بر اساس قانون عمل کند.

عظیم زاده گفت: فرش دستباف تا خرداد 
ماه ۵۰ تا ۷۰ درصد گران خواهد شــد. 
بنابراین توصیه ما این اســت که فرش 
دســتباف را قبل از شــروع سال جدید 
خریداری کنند تا به گرانی آن طرف سال 

برخورد نکنند.
قیمت فرش دســتباف ایرانی تحت تأثیر عوامل 
متعددی قرار می گیرد. کیفیت، طراحی فرش، ابعاد 
آن، محل تولید و رونق بازار بر قیمت فرش دستباف 

اثر گذار است. ایران مهد صنعت فرش جهان است و از دیرباز به این هنر شهرت 
دارد و از همین رو علاقمندان فراوانی در زمینه خرید و فروش فرش های ایرانی 
و همچنین فعالان در صنعت فرش و همچنین بافندگان زبردست در زمینه بافت 
طرح های ایرانی دارد.به همین بهانه با احد عظیم زاده رئیس اتحادیه فرش فروشان 
تبریز و رئیس کمیســیون فرش صنایع دستی و گردشگری اتاق تبریز و رئیس 
کمیسیون گردشگری اتاق ایران به بررسی عوامل موثر بر قیمت فرش دستباف 

ایرانی پرداخته است که در ادامه می خوانیم.
میزان تقاضای فرش دستباف در داخل کشور

احد عظیم زاده رئیس اتحادیه فرش فروشان تبریز در پاسخ به سوال گسترش در 
زمینه میزان تقاضای فرش دستباف در داخل کشور گفت: بازار فرش دستباف را با 
روش های من درآوردی در زمینه فروش لطمه زده اند. به عنوان مثال می گویند 
در فلان فروشگاه فرش دستباف ۲۴ ماهه به فروش می رسد. بنده به عنوان یک 
فعال قدیمی در صنعت فرش با صراحت می گویم که در این روش حتما ایراداتی 
وجود دارد. وی افزود:  فرض کنید بگویند گوشت گوسفند فیله را کیلویی ۴۰۰ هزار 
تومان به فروش می رسانند، این ادعا با عقل و منطق جور درنمی آید و مطمئن 
باشید که گوشت فروخته شده، گوسفندی نیست. در مورد فرش هم همین است، 
این مدل فروش ها جای شــک و شــبه دارد و با منطق جور در نمی آید.رئیس 
کمیسیون فرش صنایع دستی خاطرنشان کرد: در برخی موارد دیده شده است که 
افراد فرش های معیوب بافت مشهد و کاشمر کاشان را به اسم نقشه های تبریز 
می فروشند. توصیه می کنیم در زمان خرید دستباف نهایت دقت را داشته باشید و 
به این افراد سود جود اعتماد نکنید. من به عنوان یک تاجر فرش و فعال در صنعت 
فرش در حال حاضر با پول هم نمی توانم فرش دستباف بخرم. تولید فرش دستباف 
به شدت کاهش پیدا کرده است و فروشگاهی که ادعای فروش فرش دستباف در 
بازه زمانی ۲۴ماهه را می دهد، یقین کنید که حتما یک جای کار می لنگد و حتما 

جنس نامرغوب به فروش می رسانند.
فروش فرش های معیوب در برخی فروشگاه ها

عظیم زاده ادامه داد: افرادی به ما مراجعه کرده اند و در مورد خریدهای ایراد دار 
خودشان از برخی فروشگاه ها شکایت داشتند اما این فروشگاه ها جنس خود را 
پس نمی گیرند.امثال بنده که سالیان سال در این حوزه فعالیت داریم به فرش های 
فروخته شده توسط خودمان اطمینان داریم و اگر ایرادی هم مشاهده شود تا یک 
سال جنس خود را حتی اگر پا خورده و یا خیس شده هم باشد، پس می گیریم. 

اما فروشــگاه های ناشناس و بعضا سودجو جنس 
ایــراد دار خود را بعــد از فروش پس هم نخواهند 
گرفت.وی افزود: چیزی که در صنعت فرش بر ما 
روشن اســت این موضوع است که جنس سالم را 
به هیچ وجه نمی توان اقساطی به مردم فروخت. 
مثلا یک خودروی بنز ساخت آلمان را به هیچ وجه 
اقساطی حاضر به فروش آن نیستند اما به فرض 
یک خودروی داخلی مثل پراید را به سادگی با شرایط 
مختلف حاضر به فروش اقساطی آن هم هستند. 
بنابراین توصیه می کنم از فروشگاه های معتبر خرید فرش خود را انجام دهید و 
در فاکتور قید کنید تا یک سال اگر این فرش را به هر دلیلی نخواستید به فروشگاه 
مربوطه برگردانید.رئیس اتحادیه فرش فروشان تبریز تاکید کرد: فرش دستباف 
دارای شناسنامه است و بنده در زمان وزیر بودن آقای شریعتمداری تمام فرش های 
عرضه شده توسط شرکتم را شناسنامه دار کردم. دلیل اینکه امثال شخص بنده 
تا یک سال هم فرش فروخته شده توسط خودم را پس می گیریم این است که 
تمام فرش ها شناسنامه دار هستند و هیچ وقت حاضر نیستیم جنس معیوب به 
مردم بفروشیم. امثال شخص بنده اعتبار و برندینگ خود را به پول نمی فروشیم 
و بنابراین با خیال راحت حاضر هستیم در صورت ایراد در کار، جنس فروخته شده 

را دوباره پس بگیریم.
نگاه سرمایه ای به فرش دستباف

عظیم زاده اظهار داشت: در سال گذشته افرادی با گذاشتن پول در بانک ۲۳ تا 
۲۵ درصد سود دریافت کردند. ولی مثلا اگر فروشی 6۰۰ تا 7۰۰ میلیون تومان 
خریداری شده باشــد، قیمت آن حدودا در حال حاضر ۲ برابر شده است. فرش 
دستباف از قدیم تا امروز یک سرمایه جاودان برای افراد است هم به ظاهر خانه 
زینت می دهد و هم قیمت آن از دلار و ملک هم بالاتر پیشرفت می کند. بنابراین 
فرش یک گزینه بســیارعالی برای سرمایه گذاری اســت.وی یادآور شد: فرش 
دستباف از سال گذشته تا ســال جاری چیزی حدود ۸۰ تا ۱۰۰ درصد اختلاف 
قیمت دارد و صعودی شده است. تمام فعالان در صنعت فرش در مورد دستمزد 
بافندگان، قبل از شروع ســال جدید، میزان مزد را طی می کنند و تقریبا ۴۰ تا 
۵۰ درصد افزایش مزد برای این افراد است و لازم به ذکر است که تمام بافندگان 
به صورت روز مزد فعالیت می کنند.رئیس کمیسیون فرش صنایع دستی درپایان به 
خبرنگار گسترش نیو گفت: در مورد مواد اولیه یعنی پشم و ابریشم قبل از این با دلار 
۴۰ هزار تومان تامین می شد اما  برای سال آینده دلار بالای 6۰ تا 7۰ هزار تومان 
تخمین زده می شود. بنابراین با افزایش این هزینه ها فرش دستباف تا خرداد ماه ۵۰ 
تا 7۰ درصد گران خواهد شد. بنابراین توصیه ما این است که فرش دستباف را قبل 
از شروع سال جدید خریداری کنند تا به گرانی آن طرف سال برخورد نکنند. برخی 
از فروشنده های فرش دستباف در اسفند ماه با تخفیف ۲۵ درصدی فروش دارند 
تا بتوانند دستمزد بافنده های خود را در روزهای پایانی سال پرداخت کنند. یعنی 
فروش آخر سال فرش فروشان در ماه پایانی سال بدون سود است اما در مقایسه 

با کل سال که سود خودشان را کرده اند، این اتفاق عادی و بدون ضرر است.

بحران لوازم یدکی خودرو

فشار بازار شب عید بر گرده کارگران است

 برای کدام محصولات قطعه پیدا نمی شود؟

گرانی نجومی در راه است!
پیش بینی عجیب درباره قیمت فرش:

رییس اتاق بازرگانی تهران گفت: ۱۴۰۲ 
سال سختی بود و پیش بینی می شود بودجه 
سال آینده فشارهای زیادی را بر بنگاه های 
اقتصادی تحمیل کند و چالش های بیشتری 

پیش روی تولیدکنندگان قرار دهد.
محمود نجفی عرب رییس اتاق بازرگانی تهران، 
در سیزدهمین جلسه هیات نمایندگان اتاق تهران 
گفت: ۱۴۰۲ سال سختی بود و پیش بینی می شود 
بودجه ســال آینده فشارهای زیادی را بر بنگاه های 

اقتصادی تحمیل کند و چالش های بیشتری پیش روی تولیدکنندگان قرار دهد 
و این امر لزوم چانه زنی بهتر با نهادهای دولتی را می طلبد. وی افزود: در ســال 
۱۴۰۲ برنامه راهبردی اتاق بازرگانی تهران با نگاه به مسائل بین المللی تنظیم شد 

و برای نخستین بار بودجه ریزی عملیاتی بر مبنای 
برنامه راهبردی تنظیم شد. نجفی عرب همچنین از 
تلاش اتاق تهران برای مستقل سازی بیمارستان 
بازرگانــان مبتنی بر بودجه اتاق تهــران خبر داد و 
گفت: در تلاش هستیم با حاکمیت ارتباط تنگاتنگی 
داشته باشیم و حرف بخش خصوصی را به بخش 
 دولتی انتقال دهیم. رییس اتاق تهران اظهار کرد: در 
بودجه ریزی در اتاق تهران به ایده آل نرسیدیم اما 
تغییرات بنیادی در نظام بودجه ریزی اتاق انجام شده 
اســت. وی اضافه کرد: در ســال آینده ۳۴ درصد بودجه اتاق صرف توسعه اتاق 
می شود و بودجه حمایتی از تشکل ها هفت برابر می شود و در نهایت امیدواریم در 

سال آینده گام های موثری در رفع مشکلات اقتصادی مردم برداریم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: ۹۰ فروند هواپیمایی که وارد کشور 
شده کجا رفته است؟ ما که ندیدیم؛ این 

موضوع صحت ندارد.
جعفر قادری عضو کمیســیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به 
ســوالی درخصوص  کمبود بلیت ها اعم از قطار و 
هواپیما در پایان سال و در آستانه سفرهای نوروزی 
با انتقاد از عملکرد رییس سازمان هواپیمایی کشوری 

و کمبود بلیت هواپیما گفت: با توجه به شرایطی که در عرصه حمل ونقل هوایی 
وجود داشــت، دولت باید با تقویت ناوگان ریلی فشار را از روی ناوگان هوایی 
کم می کرد که این اتفاق رخ نداد، به نظر می رســد شــرکت راه آهن توانایی 

لازم بــرای این کار را ندارد. وی ادامه داد: از طرف 
دیگر در بحث حمل و نقل هوایی هم با وضعیتی 
روبرو هستیم که رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
صحبت از واردات بیــش از ۹۰ فروند هواپیما به 
کشــور می کند اما ما این تعداد هواپیما را ندیدیم! 
این ۹۰ فروند هواپیما کجا رفته است؟ افزایش تعداد 
هواپیما نداریم که اگر وارد شده بود باید اثر آن را در 
افزایش تعداد پروازها و جابجایی مسافرها می دیدیم 

پس چنین چیزی صحت ندارد.
منتخب مردم شیراز در مجلس دوازدهم گفت: باید کار جدی در تقویت ناوگان 
هوایی و ریلی صورت گیرد تا بتوان پاسخ نیاز مردم را داد چون در شرایط فعلی با 

مشکلات جدی روبرو هستیم. آقایان فکری به حال این وضعیت کنند.

 فشار مضاعف بر بنگاه های اقتصادی 
در راه است

رییس اتاق بازرگانی تهران:

 90 فروند هواپیمایی که می گویند
 وارد کشور شده را ندیدیم!

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
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